
5LØRDAG DEN 18. MARTS 2023

INVITATION TIL

INFORMATIONSMØDE
FREDAG 24. MARTS 2023 KL. 12.00

Vil du producere hangrise eller Improvac-vaccinerede 
grise, så kom til informationsmøde med Tican. 

Tag din nabo med – alle er velkommen!

Program:

12.00-13.00 Frokost

13.00-13.20 Baggrund for Ticans beslutning om at 
tilbyde produktion af både hangrise og 
Improvac-vaccinerede hangrise.
v/ fmd. Steen Sönnichsen

13.20-13.50 Effekt på produktivitet og ornelugt 
v/ Hanne Maribo, Seges Innovation

13.50-14.10 Sådan virker Improvac v/ Jacob Bagger, Zoetis

14.10-14.30 Produktion af hangrise – praktik og økonomi 
v/rådgiver Gitte Hansen, VKST

14.30-14.45 Regler for afregning og kontrakter med Tican
v/ afd.direktør Henrik Bækstrøm

14.45-15.00 Opfølgende spørgsmål og afrunding
v/ fmd. Steen Sönnichsen

Mødet afsluttes med kaffe og netværk.

Sted:

Restaurant Søgården
Søgårdvej 1-2
7451 Sunds

Tilmelding:

Af hensyn til frokost og kaffe skal 
tilmelding ske senest 20. marts
til kaa@tican.dk eller på 
telefon 9919 2300.

Tican Fresh Meat A/S   Strandvejen 6   DK-7700 Thisted   T +45 9919 2300   tican.dk

Danske Vandløb opfordrer:

Brug � owmåler til 
opmåling af dit vandløb
Danske Vandløb opfordrer landmændene til at bruge en 
� owmåler til opmåling og kontrol af deres vandløb i forhold 
til vandplanskravene. Foreningen har selv anskaffet en, som 
man kan leje.

GENERALFORSAMLINGER
Morten Ipsen
mip@e� ektivtlandbrug.dk

Brug en fl owmåler til at måle vandførin-
gen, profi len, m.v. i dit vandløb. Sådan lyder 
opfordringen fra Danske Vandløb, som har 
anskaffet sig en fl owmåler til formålet.

- Den kan lejes af Danske Vandløb, og 
herved kan der tegnes en profi l af vandlø-
bet, lyder det fra formanden Helge Danne-
skiold-Samsøe ifølge beretningen på for-
eningens generalforsamling fredag.

Her kunne formanden også fortælle, at 
de endelige vandområdeplaner forventes 
på plads om et par måneder, og at myndig-
hederne i den forbindelse offentliggør et 
høringsnotat, hvor man vil kunne se, hvor-
dan Miljøstyrelsen og Miljøministeriets de-
partement har forholdt sig til de cirka 800 
høringssvar, som landmænd og andre har 
sendt til Miljøstyrelsen vedrørende vandløb.

Tæt samarbejde
Danske Vandløb og Landbrug & Fødevarer 

har et tæt samarbejde vedrørende hørings-
svarene, fremgår det af beretningen, hvor 
Helge Danneskiold-Samsøe også kan kon-
statere, at antallet af naturlige, kunstige og 
stærkt modifi cerede vandløb har ændret sig 
markant siden sidste vandplan.

Generalforsamlingen fandt sted i Vissen-
bjerg på Fyn.

Danske Vandløb udlejer en flowmåler til 
opmåling af vandløb, oplyser Helge Danne-
skiold-Samsøe (billedet). Arkivfoto

Politisk 
uvidenhed rammer 

bornholmske 
landmænd hårdt

Der er mange, store ud-
fordringer for de born-
holmske landmænd, 
fastslog formand Fre-
derik Tolstrup, da han 
for første gang a� agde 
beretning i Bornholms 
Landbrug & Fødevarer.

Jesper Hallgren
jesper@landbrugoest.dk

Frederik Tolstrup afl øste for et år 
siden Lars-Ole Hjorth-Larsen som 
formand for Bornholms Landbrug & 
Fødevarer, og han afl agde således for 
første gang beretning, da foreningen 

holdt generalforsamling på Hotel 
Balka Strand i Nexø.

Foran de 120 medlemmer, med-
arbejdere og gæster, der var til ste-
de, kom den »nye« bornholmske 
formand naturligvis ind på de store 
udfordringer, der er på Bornholm. 
Her betegnede Frederik Tolstrup 
kvælstofreduktionen som den stør-
ste politiske udfordring.

- Vi skal have fl ere efterafgrøder på 
vores marker, og vi får også krav om 
mange nye minivådområder. Selvom 
vi forsøger at begrænse udledningen 
af kvælstof, vil det sandsynligvis ikke 
ændre Østersøen synderligt. Born-
holm står ikke for en ret stor del af 
kvælstofforureningen.

- Det argument bider dog ikke på 
politikerne. De henholder sig til, at et 
bredt fl ertal i Folketinget har vedtaget 

målsætningerne. Det er op ad bakke, 
at vi skal reducere, fordi det er politisk 
bestemt. Ikke fordi Østersøen får noget 
ud af det, lød det videre fra Frederik 
Tolstrup, der påpegede, at kvælstof-
reguleringen især vil ramme de born-
holmske griseproducenter hårdt.

Uforstående indsatskrav
Den bornholmske viceformand i 
Landbrug & Fødevarer, Thor Gun-
nar Kofoed, kom i et debatindlæg 
også ind på Vandområdeplan 3, der 
medfører et for Bornholm helt ufor-
stående indsatskrav med en kvæl-
stofreduktion på 43 procent.

Hvis det står til troende, betyder det 
blandt andet, at Bornholm skal have 
etableret et sted mellem 60 og 100 
minivådområder inden udgangen 
af 2025.

- Et andet problem, vi har oplevet 
i erhvervet det seneste år, har været 
høje energipriser. Bornholmerne be-
taler – med afgifter – faktisk nogle af 
verdens højeste el-priser, og det er 
et stort problem for vores fødevare-
produktion, sagde han og tilføjede:

- Det bliver for eksempel dyrere for 
landmændene at lave grisekød på 
Bornholm i forhold til produktions-
prisen i Jylland, alene på grund af 
Trefors nye afgiftsstruktur. For mæl-
keproducenterne er denne forvri-
dende situation endnu værre. Først 
betaler de en høj nettarif hjemme 
på gården, og dernæst betaler deres 
mejeri.

Underskud i foreningen
Økonomien i Bornholms Landbrug & 
Fødevarer er også udfordret, og regn-

skabet viser et underskud på 890.000 
kroner, hvilket direktør Thomas Bay 
Jensen, der fremlagde regnskabet, be-
tegnede som »ikke tilfredsstillende«.

- Når alting er summeret op, så er 
de samlede indtægter på niveau med 
2021, men de er samlet 850.000 kro-
ner lavere end budgetteret. Der er 
ikke tale om enkeltstående opgaver 
eller et enkelt område, som vi har 
overbudgetteret, men en generel 
tendens til et lavere salg. På om-
kostningssiden har det også været 
på niveau med 2021 og 75.000 kroner 
større end budgetteret med i 2022, 
oplyste Thomas Bay Jensen.

På generalforsamlingen blev der 
foretaget en enkelt ændring. Efter 
10 år i bestyrelsen ønskede Jens S. 
Koefoed ikke genvalg, og han blev 
afl øst af Rasmus K. Brunke.

- Det er op ad bakke, 
at vi skal reducere, fordi det 

er politisk bestemt. Ikke fordi 
Østersøen får noget ud af det, 

sagde formand Frederik 
Tolstrup i sin beretning på 

generalforsamlingen 
i Bornholms Landbrug & 

Fødevarer. Arkivfoto


